



## The Canadian Black Scientists Network Urges Participation in the Nation-wide Walkout in support of a Livable Wage for Graduate Students and Postdoctoral Scholars

Monday May 1, 2023

**TORONTO, ON:** On May 1 at 1pm EDT, the Canadian Black Scientists Network will join thousands of graduate students, postdoctoral scholars, professors and supporters from 45 universities across Canada as they march to demand increased federal investments in scholarships, fellowships, and research operating grants to provide fair and livable wages for graduate students and postdoctoral scholars in Canada.

Advocating for equitable funding and awards is central to the mission of the Canadian Black Scientists Network, and central to Canada's need for innovation and science-informed solutions to pressing global problems. Among crises such as climate change, a global pandemic, the biodiversity crisis, food insecurity, and the impact of data biases on AI and medical technologies, it is absolutely essential that Canada harnesses the innovation and talent that can emerge from every population group. Instead, the doors to research are shut to those without external financial resources, a reality that disproportionately impacts people from marginalized groups.

The Bouchard report, commissioned by the federal government, indicates: "...current support for graduate students, the researchers of tomorrow, is at a breaking point."<sup>1</sup> In the face of scholarship and fellowship amounts that have not increased in 20 years, more than 50% of Black graduate students indicate that funds are tight or that they are struggling to make ends meet.<sup>2</sup> Many more Black scholars choose not to go to graduate school at all, do not continue into post-doctoral research, or leave Canada to work abroad to avoid living below the poverty line. While all graduate students suffer these costs, Black trainees are less likely than many other population groups to have the external financial resources needed to survive in graduate school given the realities of Canada's current research ecosystem.

Canada simply cannot afford to squander talent, but that is precisely what is happening. "The constant worry over finances is hurting our students, driving some to leave academia, and reducing access," says University of Toronto Professor Maydianne Andrade, President of the network. "We have been advocating for financial support for Black trainees who are otherwise excluded by stereotypes and racism. We were pleased to see the Black Scholars Fund in the Federal 2022 Budget; however, without a change in the value of all scholarships and fellowships, a career in research and innovation will still be out of reach for many. Furthermore, increased investment in tri-council agencies for research operating grants is necessary to provide adequate financial support for all trainees across the country" Members and leaders of the Canadian Black Scientists Network will be mobilizing on Monday, May 1st, and standing alongside others in support of a healthy science and innovation ecosystem for the benefit of all Canadians.

### Contact:

Olamide Falomo. Program Administrator, Canadian Black Scientists Network  
olamide.falomo@utoronto.ca

<sup>1</sup> [Report of the Advisory Panel on the Federal Research Support System](#). Bouchard et al. 2023. ISED.

<sup>2</sup> Laframboise et al 2023. <https://cdnsiencepub.com/doi/10.1139/bcb-2023-0021>



## Le Réseau canadien des scientifiques noirs encourage la participation à la manifestation nationale en faveur d'un salaire décent pour les étudiant.es aux cycles supérieurs et les postdoctorant.es

Lundi le 1er mai 2023

TORONTO, ON : Le 1er mai à 13 heures HAE, le Réseau Canadien des Scientifiques Noirs (CBSN) se joindra à des milliers d'étudiant.es aux cycles supérieurs, de postdoctorant.es, de professeur.es, et de sympathisant.es de 45 universités canadiennes pour exiger que le gouvernement fédéral investisse davantage dans les bourses et les subventions de fonctionnement de recherche afin d'améliorer la rémunération des étudiant.es aux cycles supérieurs et des postdoctorant.es.

La défense de rémunération et de bourses équitables est au cœur de la mission du Réseau canadien des scientifiques noirs, et essentielle pour l'innovation et la découverte des solutions fondées sur la science aux problèmes mondiaux urgents. Face à des crises telles que le changement climatique, une pandémie mondiale, la crise de la biodiversité et l'impact des biais de données sur l'IA et les technologies médicales, il est absolument essentiel que le Canada exploite l'innovation et le talent de notre population diversifiée. Malheureusement, les portes de la recherche sont à l'instant fermées à ceux qui n'ont pas accès aux ressources financières externes, une réalité qui exclut de manière disproportionnée les personnes issues de groupes marginalisés.

Le rapport Bouchard, commandé par le gouvernement fédéral, indique que : « ...le soutien actuel aux étudiantes et étudiants chercheurs, la relève de la communauté scientifique, est à un point de rupture »<sup>1</sup>. Alors que le montant des bourses n'a pas augmenté depuis 20 ans, plus de 50 % des étudiants noirs diplômés indiquent qu'ils manquent de fonds ou qu'ils ont du mal à joindre les deux bouts<sup>2</sup>. Beaucoup plus de chercheurs noirs choisissent de ne pas faire d'études supérieures, de ne pas poursuivre la recherche postdoctorale, ou de quitter le Canada pour travailler à l'étranger afin d'éviter de vivre en dessous du seuil de pauvreté. Tandis que tous les étudiant.es diplômés subissent ces coûts, les étudiant.es et postdoctorant.es noir.es sont moins probable que plusieurs autres populations marginalisées d'avoir accès aux ressources financières externes nécessaires pour survivre dans les études supérieures, compte tenu des réalités de l'écosystème actuel de la recherche au Canada.

Le Canada ne peut tout simplement pas se permettre de gaspiller des talents, mais c'est précisément ce qui se passe. "L'inquiétude constante concernant les finances nuit à nos étudiant.es, pousse certains d'entre eux à quitter l'académie et réduit l'accès aux études", déclare Maydianne Andrade, professeure à l'université de Toronto et présidente du réseau. « Nous avons plaidé en faveur d'un soutien financier pour les étudiant-es et postdoctorant-es noirs qui sont autrement exclus par les stéréotypes et le racisme. Nous avons été heureux de voir le fonds Black Scholars dans le Budget fédéral de 2022; cependant, sans un changement dans la valeur de toutes les bourses d'études et postdoctorales, une carrière dans la recherche et l'innovation restera hors de portée pour plusieurs entre nous. En outre, il est nécessaire d'augmenter l'investissement dans les agences trois conseils pour les subventions de fonctionnement de la recherche afin de fournir un soutien financier adéquat à tous les stagiaires au Canada. » Les membres et les dirigeants du Réseau canadien des scientifiques noirs se mobiliseront le lundi 1er mai et se tiendront avec autres manifestant.es pour soutenir un écosystème scientifique et d'innovation sain au profit de tous les Canadiens.

### Contact:

Olamide Falomo. Administratrice du programme, Réseau canadien des scientifiques noirs.

[olamide.falomo@utoronto.ca](mailto:olamide.falomo@utoronto.ca)

<sup>1</sup> Rapport du comité consultatif sur le système fédéral de soutien à la recherche, Bouchard et al. 2023. ISSED.

<sup>2</sup> Laframboise et al 2023. <https://cdnsiencepub.com/doi/10.1139/bcb-2023-0021>